
3یکشنبه31فروردین1404-21شوال1446-20آوریل2025-سالبیستوچهارم-شماره6518 سیاسی

توصیه های آیت الله جوادی آملی درباره گفت وگو با بیگانگان:

هیچ فشاری را نمی پذیریم

آیت الله جوادی آملی در جلســه هفتگی درس اخلاق خود که در مسجد اعظم 
قم به صورت حضوری و با حضور اقشــار مختلف مردم برگزار شــد، با اشاره به 
کلمات نورانی حضرت امیرالمؤمنین )علیه السلام( در نهج البلاغه، بر جایگاه والای 

»آبروی مؤمن« تأکید کرد و آن را امانت الهی دانست.
بنابر گزارش رســانیوز، وی در شــرح حکمت ۱۵۹ نهج البلاغه که حضرت می 
نَ«، بیان  فرمایند: »مَنْ وَضَعَ نفَْسَــهُ مَوَاضِعَ التُّهَمَةِ، فَلَا یلَُومَنَّ مَنْ أسََــاءَ بهِِ الظَّ
داشت: فرد حق ندارد کاری بکند که آبرویش از بین برود، جامعه هم حق ندارد 
کاری بکند که آبروی امت اسلامی از بین برود. لذا فرمود اگر انسان کاری بکند 

که مورد تهمت واقع شود، نباید دیگران را ملامت کند.
این مرجع تقلید اظهار داشــت: انسان، امین الله است؛ آبروی مؤمن، امانت الهی 
است؛ همان طور که دیگری حق ندارد هتک حیثیت کند، خود او نیز حق ندارد 
آبرویش را ببرد؛ این آبروی شــما برای شما نیست لذا فرد حق ندارد هر حرفی 
بزند، هر جایی برود، هر غذایی بخورد، هر لباسی بپوشد؛ اگر چیزی به حیثیت او 
برمی خورد و سبب تهمت و خدشه به آبرویش می شود، جایز نیست انجام دهد. 
وی تاکید کرد: انسان در اصل وجود، بنده ی خداست و در تمام شئون زندگی نیز 
باید چنین باشد. هیچ بخشی از حیات انسان نیست که در آن مستقل از شریعت 
باشد. حتی آبرو و مال انسان نیز امانت الهی است. بر همین اساس، هیچ کس حق 
ندارد به بدن خود، مال خود یا حیثیت خود آسیبی وارد کند، حتی اگر به نظرش 
برای خودش ضرری ندارد؛ انسان نباید بگوید من آزاد هستم و هر کاری می توانم 
انجام دهم! انســان همان طور که در اصل هویتش بنده خداست، در تمام شئون 
نیز بنده خداست. آیت الله جوادی آملی در ادامه بیانات اخلاقی خود با تأکید بر 
جایگاه والای مؤمن در پیشــگاه خداوند متعال گفت: شأن مؤمن، عزت است؛ ﴿

ةُ وَلرَِسُولهِِ وَللِمُْؤْمِنِینَ﴾ و کسی حق ندارد کاری کند که عزتش خدشه دار  ّ العِْزَّ وَلِلهَ
شــود. وی با اشــاره به اینکه حفظ عزت، وظیفه دینی ما در همه عرصه هاست، 
افزود: در گفت وگو با بیگانگان نیز همین اصل عزت باید رعایت شود؛ ما از موضع 
برابر گفت  وگو می کنیم و هیچ فشــاری را نمی پذیریم؛ انسان عزیزانه گفت وگو 
می کند، عزیزانه سخن می گوید، و عزیزانه عمل می کند تا عزتش محفوظ بماند.

استاد درس اخلاق حوزه علمیه قم در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر 
نقش محوری عقل در رفتار مؤمنانه تصریح کرد: حضرت امیرالمومنین در کلام 
۱۶۰ نهج البلاغه می فرماید: »مَنْ مَلکََ، اسْتَأثْرََ.« یعنی کسی که به قدرت رسید، 
خودش را بر دیگران مقدم می دارد. این انســان اهل هلاکت است. اما کسی که 
اهل ایثار شد، نجات می یابد. هنر پیامبر گرامی اسلام این بود که جامعه ای پر از 

اختلاف را به جامعه ای ایثارگر تبدیل کرد.

مراجع

زیدآبادی:
توافق نزدیک است یا مذاکرات به بن بست می رسد؟

فعال رسانه ای اصلاح طلب تاکید کرد که مذاکرات با چالش های شدیدی همراه 
است و بر بازار ارز و طلا و فضای سیاسی در ایران، تاثیر خود را می گذارد.

احمد زیدآبادی، فعال سیاسی اصلاح طلب، در کانال تلگرامی خود نوشت: »دور 
دوم مذاکرات مقام های ایرانی و آمریکایی که قرار اســت امروز در ایتالیا برگزار 
شود، به نظرم بسیار سخت تر از دور اول باشد. بنابراین، اینکه روند مذاکره امروز 
با چالشی شدید روبرو شود، محتمل است. هیئت های مذاکره کننده بروز چنین 
چالش احتمالی را افشا نخواهند کرد اما به سرعت به رسانه ها درز پیدا خواهد 
کرد و بر بهای ارز و طلا و فضای سیاسی در ایران تأثیر خواهد گذاشت. اگر به 
خلاف تصور من این دور از مذاکرات هم با چالش جدی روبرو نشــود، امید به 
دســتیابی سریع به توافق افزایش خواهد یافت اما اگر مذاکرات با دست اندازی 
جدی مواجه شــود، به معنای بن بست آن نیســت و با فرار و فرودهایی ادامه 
خواهد یافت. ماهیت مذاکره ای چنین حساس فراز و فرود آن را اجتناب  ناپذیر 
می کند. از این رو، خبرهای مثبت و منفی  به صورت متناوب  خواهد بود. انتشار 
یا درز یک خبر مثبت به معنای عبور نهایی از موانع نیســت و اعلام یک خبر 
منفی هم به معنای شکســت و پایان مذاکرات نخواهد بود. باید منتظر نتیجة 
نهایی نشست و امیدوار بود که به موفقیت آمیز باشد چون آلترنتاتیو شکست 

مذاکرات امری بسیار مخاطره آمیز و پیامدهایش غیرقابل تصور است!

حمله تند فلاحت پیشه به افراطی ها
فلاحت پیشــه نوشــت: حتی اگر مذاکرات امروز شکست بخورد، لازمه حمله 
به ایران، ایجاد مشــروعیت جهانی برای جنگ اســت. به گزارش خبرگزاری 
خبرآنلاین، حشــمت الله فلاحت پیشه، رئیس اســبق کمیسیون امنیت ملی 
مجلس در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »حتی اگر مذاکرات امروز شکست 
بخورد، لازمه حمله به ایران، ایجاد مشروعیت جهانی برای جنگ است.  ارگان 
حجتیه با طرح خروج از NPT، هم به اســتقبال شکست دور رم رفته است و 
هم جنگ علیه ایران را مشــروع سازی می کند. تا کی باید سرنوشت این ملت 

آزاده بازیچه کثیف ترین افراطی گریهای تاریخ ایران شود؟«

واکنش زیباکلام به نامه رضا پهلوی 
به رئیس جمهور آمریکا

یک استاد دانشگاه در واکنش به نامه رضا پهلوی به رئیس جمهور آمریکا گفت: 
امیدوارند دری به تخته ای بخورد و معظم له بقدرت برســند ولو آنکه یک تیر 
چراغ در مملکت سالم نمانده باشد. صادق زیباکلام در حساب شخصی خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »درحالیکه بسیاری از ایرانیان نگرانند که مبادا 
کار با ترامپ به درگیری بکشــد و مملکت نابود شود، جناب شاهزاده ولیعهد 
برعکــس، از ترامپ می خواهند که مبادا با نظــام کنار بیایند. امیدوارند که در 
نتیجه جنگ، دری به تخته ای بخورد و معظم له بقدرت برســند ولو آنکه یک 

تیر چراغ در مملکت سالم نمانده باشد.«

سوشیال

فرصت مذاکرات برای توسعه 
ادامه از صفحه 1

قدرت داد و ســتد و تجارت آزاد بدون دور زدن پر هزینه تحریم ها ناممکن 
است. بخش مهمی از تورم سرسام آور فعلی و بی ارزشی پول ملی به مسائل بالا 

ربط دارد.
اکنون که دولت دکتر پزشکیان در هماهنگی با رهبری نظام، بنا را بر پایان 
دادن به این مشقات مردم و مناقشات دیرینه گذاشته است،  می طلبد که همه 
کسانی که دلسوز این آب و خاک و نظامند و صاحب قلمی و زبانی و تریبونی 
هستند تمام هم غم شان منافع ملی قرار دهند و تیم دیپلماسی را که مطمئنیم 
در مذاکره دســت بالاتر دارند را پشتیبانی کنند. چرا که توفیق در این مسیر 
نتایج پر خیر و برکتی برای کشــور خواهد داشت. و هیچکس نمی تواند منکر 
آن باشد. هر قدم رو به جلو در این زمینه به معنای گرفتن حقی است که لایق 

این مردم است. 
پیامــد تفاهم نهایی در مذاکرات به دنبال خود بهبود شــرایط اقتصادی و 
معیشــتی مردم و امکان استفاده ایرانیان از تولیدات مدرن دنیا به مانند دیگر 
کشورها و وارد کردن انواع فناوری روز دنیا به کشور و محدود نبودن به فناوری 
و صنایع دو کشور چین و روسیه که خود دارای محدویت هایی در این زمینه اند 
و امکان تبادلات علمی، تحقیقاتی و دانشــگاهی با همه جهان و وارد شدن در 
چرخه رقابت علمی و صنعتی با جهان خواهد بود و این اســاس پیشــرفت و 
توســعه اقتصادی در هر کشوری است. در این بزنگاه تاریخی فقط آنان که دل 

در گرو ایران ندارند منتظر شکست این مذاکرات هستند. 

یادداشت

بروجردی:
توسعه و تقویت روابط ایران و عربستان 
منشأ تحولات مهمی در منطقه می شود

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه افزایش روابط ایران و 
عربســتان منشا تحولات مهمی در منطقه می شود، گفت: 
حضور وزیر دفاع عربستان در ایران، نشان دهنده عزم این 
کشور برای باز کردن صفحه جدید در روابط دوجانبه است.
علاءالدین بروجردی در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به حضور 
وزیر دفاع عربستان در ایران و دیدار او با رهبر معظم انقلاب 
گفت: وزیر دفاع عربستان، ولیعهد دوم عربستان است یعنی 
سومین شخصیت برجسته این کشور محسوب می شود و با 
توجه به اینکه حامل پیام پادشاه عربستان برای مقام معظم 

رهبری بود طبیعتا با یک ماموریت ویژه به تهران آمد.
وی با اشــاره به دیدار وزیر دفاع عربستان با رئیس جمهور 
و رئیس ستاد کل نیروهای مســلح اظهار کرد: وزیر دفاع 
عربســتان با معظم رهبری هم دیدار کرد که این نشــان 
دهنده عزم عربستان برای باز کردن صفحه جدید در روابط 

دوجانبه است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
افزود: با توجه به اینکه بارها اعلام کردیم سیاست جمهوری 
اسلامی ایران داشتن رابطه خوب با همه همسایگان است و 
عربستان هم یکی از مهمترین کشورهای همسایه جمهوری 
اســلامی ایران محسوب می شود، از این سفر استقبال شد 
و ما هم متقابلًا همین سیاســت را دنبال می کنیم که این 

روابط گسترش یابد و به بهترین شکل جلو برود.
بروجردی تصریح کرد: طبیعتا منطقه خلیج فارس متعلق 
به کل کشــورهای دارای ساحل در این آبراهه بسیار مهم 
بین المللی است، از این رو افزایش این روابط می تواند منشا 
تحولات مهمی در منطقه باشد که امیدوار هستیم که این 
ایده ها بتواند جامه عمل بپوشــاند و ما شاهد تحول مهم 
در روابط دو کشــور باشیم. وی گفت: البته برخی کشورها 
هستند که علاقمند نیستند این اتفاقات در روابط دو کشور 
واقع شــود، اما چون اراده مســئولان دو کشور بر داشتن 
روابط خوب دو جانبه است طبیعتا ما شاهد آغاز این تحول 

در همه زمینه ها خواهیم بود.

حاجی دلیگانی:
تفحص از بانک مرکزی کلید خورد

نائب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی از 
کلید خوردن تحقیــق و تفحص از بانک مرکزی با امضای 
۵۲ نماینــده خبر داد و اعلام کرد کــه یکی از مهم ترین 
محورهای این اقدام، بررســی چرایی رسمیت یافتن بازار 
غیررســمی ارز توسط بانک مرکزی است. به گزارش ایلنا، 
حسینعلی حاجی دلیگانی، از تقاضای تحقیق و تفحص از 
بانــک مرکزی با امضای ۵۲ نماینده در مجلس خبر داد و 
گفت: یکی از عمده محورهای اصلی این تحقیق و تفحص 

مربوط به بازار ارز و به ویژه بازار غیر قانونی آن است.
نماینده مردم »شــاهین شهر، میمه و برخوار« در مجلس 
شورای اسلامی متذکر شد؛ متاســفانه بازار غیر رسمی و 
غیرقانونی و بازار قاچاق ارز ملاک قرار گرفته و بر اساس این 
بازار مسائل اقتصادی کشور محاسبه می شود بنابراین یکی 
از محورهای اصلی این تحقیق و تفحص بر این مبناست که 
چرا بانک مرکزی به بازار ارز غیر رسمی و غیرقانونی که به 
عنوان بازار قاچاق شناخته می شود، رسمیت بخشیده است.

این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تحقیق و 
تفحــص از بانک مرکزی محورهای دیگری هم دارد، ادامه 
داد: این تحقیق و تفحص تدوین شده است لذا ما به دنبال 
این هســتیم که این تحقیق و تفحص صورت گیرد البته 
این نکته حائز اهمیت است که سه تحقیق و تفحص دیگر 
هم در این بخش وجود داشته که بنا شد همه این تحقیق 
و تفحصــات یکجا در یک تحقیق و تفحص ادغام و پس از 
گزارش کمیســیون مربوطه به صحن علنی مجلس جهت 

بررسی ارسال شود.

سخنگوی کمیسیون اجتماعی:
درحال رایزنی برای حل مشکل تعطیلی 

پنجشنبه ها  هستیم
ولی داداشــی تاکید کرد: درحال رایزنی هستیم تا هیئت 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام را مجاب کنیم 
که طرح کاهش ساعت کاری ادارات و تعطیلی پنجشنبه ها 
ضرر ندارد و تصویب آن به نفع خدمات کشوری خواهد بود.
ولی داداشی، سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با ایسنا درباره آخرین وضعیت لایحه 
کاهش ســاعت کاری ادارات و تعطیلی پنجشنبه ها عنوان 
کرد:  هیئت عالی  نظارت مجمع تشــخیص، لایحه کاهش 
ســاعت کاری ادارات و تعطیلی پنجشــنبه ها را مغایر با 

سیاست های کلی دانست و رای به مغایرت داد.
وی ادامه داد: در حال حاضر درحال رایزنی هستیم تا هیئت 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام را مجاب کنیم 
کــه این طرح ضرر نــدارد و تصویب آن بــه نفع خدمات 

کشوری خواهد بود.

بدبینی نماینده تندرو مجلس 
به آمریکا و ترامپ

نماینده مجلس گفت: مســئولین باید از شــرطی کردن 
اقتصاد و مسائل کشور به مذاکرات دوری کنند. نباید همه 

کشور را تعطیل کنیم و منتظر نتیجه مذاکرات باشیم.
علیرضا عباســی، عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به دور دوم مذاکرات غیرمستقیم میان 
ایران و آمریکا عنوان کرد:  از ابتدای انقلاب اســلامی این 
بنا را داشــتیم که با تمام کشــورهای دنیا غیــر از رژیم 
صهیونیستی، تعامل و مذاکره داشه باشیم. اما آمریکایی ها 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی بنای ناســازگاری با ایران 
داشتند و مســیر خود را جدا کردند. در مذاکرات گذشته 

متاسفانه آمریکا نفع خود را برد و ایران نفعی نبرد.
به روایت ایسنا، او ادامه داد:  نباید به ترامپ و آمریکا خوش 
بین باشــیم؛ چرا که آمریکایی ها سابقه خوبی در مذاکرات 
و تعاملات با ایران نداشته اند. باید خیلی قوی مذاکره کنیم 
و به گونه ای پیش برویم کــه اول آمریکا به تعهدات خود 
عمل کند. نماینده مردم کرج در مجلس شــورای اسلامی 
تاکید کرد: باید در دنیا نشان دهیم که جمهوری اسلامی از 
مذاکره استقبال می کند. از تیم مذاکره کننده به شرطی که 
به شروط رهبر انقلاب پایبند باشند، کاملا حمایت خواهیم 
کــرد. باید فقط درباره موضوعات هســته ای مذاکره انجام 
شــود. تیم مذاکره کننده نماینده نظام جمهوری اسلامی 
است و همه باید از آن حمایت کنیم. این نماینده مجلس 
در پایان تاکید کرد: مسئولین باید از شرطی کردن اقتصاد 
و مسائل کشور به مذاکرات دوری کنند. نباید همه کشور 
را تعطیل کنیم و منتظر نتیجه مذاکرات باشــیم. در زمان 
دولت شــهید رئیســی نیز مذاکره در حال انجام بود و از 
شرطی شدن کشور به نتیجه مذاکرات پرهیز شد؛ بنابراین 
انجام مذاکرات و پیشــبرد امور کشور باید به شکل موازی 

پیش برود.

مجلس

سعید شــریعتی، فعال سیاسی اصلاح 
برخی  که  نمی کنم  انکار  می گوید  طلب 
از تندرو های ممکن اســت زمینه ساز 
اقداماتی از سوی مخالفان تند و افراطی 
خارج از ایران شود. اقداماتی ممکن است 
صورت بگیرد که بهانه به دست اسراییل 
برای برخورد هایی شود. اسراییل انگیزه 
دارد که خودسرانه این کار را بکند، اما 
به  برای  آمریکایی ها  نظر می رســد  به 
ثمر رساندن مذاکرات، اسراییل را مهار 

کرده اند.
مشروح گفت و گوی انتخاب با سعید شریعتی، 
فعال سیاسی اصلاح طلب به شرح زیر است:

*آیا نهاد قدرت در مقابــل رفتار های جناح 
تندرو ایســتادگی کرده و شــاهد به حاشیه 
راندن آنها در شرایط مذاکرات خواهیم بود؟ 

جریانات تندرو و مخالفین بهبود روابط ایران 
با جهان که اقداماتشان موجب تحریم و انزوا 
بر ایران شده، بدون اینکه بخش هایی از خود 
نهاد قدرت با تحلیل های آنها همراه شــود، 
محل اثر چندانــی ندارند. باید ببینیم که در 
حال حاضر آیا در مجموعه ی تصمیم گیران، 
اراده ای مبنــی بر روند آرام مذاکرات دارند یا 
خیر؛ روز گذشته نیز مقام رهبری فرمودند که 
ابتکار عمل دســت ماست و طرح های خوبی 
برای برون رفــت از وضعیت فعلی داریم و از 
مذاکرات نتایج خوبی می گیریم. این نشــان 
می دهد اراده ای برای سامان دادن به مذاکرات 
وجــود دارد. وقتی چنین اراده ای وجود دارد، 
این گروه های تندرو جز سر و صدا های موقتی 

کاری نمی توانند انجام دهند.
آیــا تندرو ها هنوز امــکان برهم زدن 
خودسرانه ی وضعیت فعلی در سیاست 

خارجی را دارند؟ 
من انکار نمی کنم که برخی از تندرو های این 
افراد ممکن است زمینه ساز اقداماتی از سوی 
مخالفان تند و افراطی خارج از ایران شــود. 
اقداماتی ممکن است صورت بگیرد که بهانه 
به دست اســراییل برای برخورد هایی شود. 

اسراییل انگیزه دارد که خودسرانه این کار را 
بکند، اما به نظر می رسد آمریکایی ها برای به 
ثمر رساندن مذاکرات، اسراییل را مهار کرده 
اند. اگر بهانه ای به دســت آنها داده نشــود، 
ترامپ توانســته نتانیاهو را مهار کند. در آن 
موقعیت اقدام اســراییل می تواند به شکست 

مذاکرات منجر شود.
اتفاق جدید  آمریکا یک  با  حل مشکل 
در جمهوری اسلامی است. این اتفاق تا 
چه حد بر ادبیات حاکم و موقعیت جناح 

تندرو اثر می گذارد؟ 
باید فعلا از این نوع تحلیل ها فاصله گرفت و 
نگران ادبیات تندرو ها نبود. من در عین حال 
نگران هســتم که این مسیر صلح و توافق در 
خــارج، وفاق و توافق در داخــل را به دنبال 
نداشــته باشــد. مطلوب ما توافق در خارج و 
تعامل در داخل اســت. جامعه نباید احساس 
کند که کشور مسائل اش را با خارج حل کرده 
و فشــار ها به جامعه افزایش یافته است. من 
امیدوارم که همزمان با توافق در خارج، جریان 
وفاقی که آقای پزشکیان سردمدار آن هست 
در لایه های مختلف داخل هم شاهد باشیم. 

توافق با آمریکا یک دســتاورد عظیم 
اســت. در آمریکا نیز بر سر به دست 
آوردن این دستاورد همواره رقابت وجود 
داشته. آیا حل مشکل با آمریکا می تواند 
اصلاح  و  پزشــکیان  مسعود  موقعیت 
طلبان را در ایران تحت تأثیر قرار دهد؟ 
این توافق الزاماً دستاورد دولت آقای پزشکیان 
نیست. این اتفاق حاصل نمی شود به جز اینکه 
اراده ی منسجمی در کلیه ی حکومت وجود 

داشته باشد. 
وقتی توافق حاصل شود هم نباید فکر کنیم 
آقای پزشکیان این دستاورد را به دست آورده 
است. پزشکیان هم مدعی این موضوع نیست، 
اما نقش و اثر آقای پزشــکیان و وزیر خارجه 
در این توافق پررنگ اســت و در خاطر مردم 
می ماند. این دســتاورد را باید دستاورد ملی 

تلقی کرد.

متناقض  اظهارات  دربــاره  جلالی زاده 
آمریکایی ها درباره روند مذاکرات گفت: 
شــده اند  تناقض گویی  دچار  هم  آنها 
ولی در آمریــکا ترامپ تصمیم نهایی 
را می گیــرد و اجــازه نمی دهد افراد 
زیردستش در تصمیم نهایی او مداخله 

کنند.
جلال جلالی زاده فعال سیاسی اصلاح طلب 
درباره تاثیر رســانه های مخالف مذاکرات بر 
رونــد گفت وگوهای ایــران و آمریکا، اظهار 
کرد: این رســانه ها می توانند بر شکل گیری 
افکار عمومی در خصوص مذاکرات تاثیرگذار 
باشند، اما قادر نیستند بر روند مذاکرات تاثیر 

زیادی بگذارند. اگر طرفین مذاکره مصمم به 
حل مسائل خود باشند، به اظهارات رسانه ها 

توجهی نکرده و  کار خود را پیش می برند.
به روایت ایســنا، او با بیان اینکه رســانه ها 
نمی تواننــد مذاکرات را به حاشــیه ببرند، 
افزود: مهم آن اظهاراتی اســت که در پشت 
میز مذاکره مطرح می شــود. توافق احتمالی 
ایران و امریکا و رفع تحریم ها شــاید به نفع 
رقبای ایران نباشد و آنها از طریق رسانه های 
خود به دنبال تضعیف مذاکرات باشــند. در 
این شرایط، مسئولان کشورمان در مذاکرات 
بر اساس منافع مردم و مصلحت کشور عمل 
کنند و خیلی توجهی به رسانه های مخالف 

مذاکرات نکنند.
ایــن فعال سیاســی درباره رونــد مذاکرات 
ایران و آمریکا، بیان کرد: طرفین از دور اول 
مذاکرات راضی بودند و این نشان می دهد که 
می توانند درباره چارچوب مذاکرات به توافق 
برسند. البته اظهارنظرهای متناقض در داخل 
کشــور باید متوقف شــود. اکنون زمان این 
اســت که یک صدا از داخل کشور به طرف 
مقابل مخابره شود. چند صدایی طرف مقابل 
را درباره نتیجه مذاکــرات مردد می کند. به 
هر حال ایران و آمریکا به نتیجه رســیده اند 
که زمان رفع تنش های موجود فرارســیده و 
نباید شرایط فعلی ادامه یابد. در این شرایط 

چندصدایی در ایــران به ضرر ما خواهد بود 
چون طــرف مقابل نباید دچــار این تردید 
شود که شاید ایران مصمم به حل اختلافات 

نیست.
جلالــی زاده دربــاره اظهــارات متناقــض 
آمریکایی هــا درباره روند مذاکرات نیز گفت: 
آنها هم دچار تناقض گویی شــده اند ولی در 
آمریکا ترامپ تصمیم نهایــی را می گیرد و 
اجازه نمی دهد افراد زیردســتش در تصمیم 
نهایی او مداخله کنند. در ایران هم همه باید 
از روند مذاکرات و تیم مذاکره کننده حمایت 
کنند نه اینکه دولت دنبال مذاکره باشــد و 

افراد و نهادهای دیگر مخالف مذاکره باشند.

اظهارنظر  از  نگهبان  سخنگوی شورای 
اعضای این شــورای درباره ۸ مصوبه 
مجلس، ۷ اساسنامه و ۴ استعلام دیوان 

عدالت اداری خبر داد.
به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف عضو 
حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان صبح 
دیروز )شــنبه( در نشســت خبری به ارائه 
گزارشــی از جزئیــات فرایند بررســی های 
انجــام شــده در شــورای نگهبــان درباره 
مصوبــات مجلس پرداخت و بــا بیان اینکه 
»طی یــک ماه گذشــته ۸ مصوبه مجلس، 
اساسنامه شــرکت های دولتی و ۴ استعلام 
دیوان عدالت اداری از سوی شورای نگهبان 
مورد بررســی قرار گرفته است« عنوان کرد: 
طرح اصلاح قانون مجازات قاچاق اســلحه و 
مهمات و دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز 
با اصلاحات اخیر مجلس به تایید شــورای 
نگهبان رســید. وی در پاسخ به این پرسش 
کــه آیا شــورای نگهبــان در مرحله فعلی 
رســیدگی به مصوبات در خصوص بررسی 
CFT و پالرمو در مجمع تشــخیص حضور 
پیــدا می کنند گفت: در این فرایند اخذ نظر 
مشورتی شــورای نگهبان پیش بینی نشده 
اســت، اما نمایندگانی از مجلس و شــورای 
نگهبــان در جلســات مجمع حضــور پیدا 
می کنند. سخنگوی شورای نگهبان همچنین 
درباره نظر شورای نگهبان در خصوص لایحه 
ســرباز- قهرمان عنوان کرد: ما از مفاد این 
لایحه اطلاعی نداریم و در حال حاضر صرفاً 
کلیات آن در مجلس به تصویب رسیده است. 
بعد از تصویــب جزئیات در صحــن، ما در 
شــورای نگهبان این موضوع را مورد بررسی 

قرار می دهیم.

طحان نظیف در پاســخ به پرســش ایسنا 
مبنی بر اینکه آیا شــورای نگهبان بر اساس 
قانون این اختیار را دارد که در خصوص مفاد 
معاهدات و موافقت نامه های بین المللی که به 
تصویب مجلس می رســد ورود کند؟ تاکید 
کرد: بر اســاس قانون اساسی مفاد معاهدات 
و موافقتنامه هــای بین المللی که به تصویب 
مجلس می رسد نباید مغایرتی با شرع قانون 
اساسی داشــته باشد؛ این موضوع نیز جدید 
نیســت و موارد مختلفــی در این زمینه در 
گذشــته وجود داشته که مجلس اصلاحاتی 
در ماده واحده مصوبــه خود انجام داده یا با 
اصرار مجلس به مجمع ارجاع شده است؛ در 

این خصوصی ابهام حقوقی وجود ندارد.
وی در ادامه در پاســخ به پرسشــی درباره 
سرنوشــت مصوبه مجلس در خصوص طرح 
مالیات بر سوداگری و سفته بازی گفت: طرح 
مالیات بر سوداگری و سفته بازی تا کنون ۲ 
مرتبه بین مجلس و شورای نگهبان در رفت 
و آمد بوده و ایرادات شورا در این رفت وآمد ها 
کاهش یافته اســت. بر اســاس اطلاعی که 
دارم اصلاحــات جدیــدی در این خصوص 
در کمیسیون تخصصی مجلس اعمال شده 
و این موضوع در نوبت رســیدگی در صحن 

مجلس قرار دارد.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
پرسشــی درباره نظر این شورا در خصوص 
لایحه توافقنامه راهبــردی جامع بین ایران 
و روسیه و چهارچوب بررســی آن در شورا 
تاکید کرد: چهارچوب بررسی های ما درباره 
ســایر  مانند  بین المللی  موافقت نامه هــای 
مصوبات شــرع و قانون اساســی است و در 
خصــوص موافقت نامه هــای بین المللی نیز 

اصول ۷۷ و ۱۲۵ قانون اساســی مورد توجه 
اســت؛ بنابراین اگر این توافق در مجلس به 
تصویب برســد و برای ما ارســال شود، ان 
شاءالله آن را مورد رسیدگی قرار خواهیم داد.
طحان نظیف در پاسخ به این پرسش که در 
صورت حصول توافق احتمالی میان ایران و 
آمریکا آیا شــورای نگهبان این توافق نامه از 
سوی شــورای نگهبان مورد بررسی و تایید 
نهایی قرار می گیرد؟ عنوان کرد: فعلًا که تازه 
این مذاکرات به شکل غیرمستقیم آغاز شده 

است، اجاره دهید ببینیم به کجا می رسد.
وی در پاســخ به پرسش دیگری درباره نظر 
شــورای نگهبان درباره تصویــب لایحه ای 
دوفوریتــی در دولت درباره تغییر ســاعت 
رسمی کشــور گفت: در جریان جزئیات این 
لایحه قــرار نداریم ولی در ســال های اخیر 
مجلــس قانونی را در این رابطه تصویب کرد 
که بر اســاس آن قانون تغییر ساعت رسمی 
کشــور نسخ شد و تعیین ســاعت کاری در 

اختیار دولت قرار گرفت؛ ظاهراً لایحه دولت 
در خصوص ساعت رســمی کشور است اما 
درباره اینکه چه مفــادی دارد و در مجلس 
به چه شــکلی تصویب می شود باید منتظر 

بمانیم.
شورای نگهبان ایراداتی نسبت به 

CFT داشته است
طحان نظیف در پاســخ به پرسشــی درباره 
بررســی کنوانســیون های CFT و پالرمو 
در مجمع تشــخیص مصلحــت نظام گفت: 
در خصــوص الحاق دو کنوانســیون پالرمو 
ایراداتی  و CFT، شــورای نگهبان صرفــاً 
نســبت به CFT داشــته و دربــاره پالرمو 
ایرادی نداشته اســت؛ علت اینکه الحاق به 
کنوانسیون پالرمو در دستور کار مجلس قرار 
گرفته، ایرادات هیئت عالی نظارت مجمع و 
اصرار مجلس بر مصوبه خود اســت؛ ایرادات 
هیات عالی نظارت از سوی شورای نگهبان به 

مجلس ابلاغ می شود.

شریعتی تشریح کرد

سرو صدا کردن، تنها 
توانایی گروه های تندرو

فعال سیاسی اصلاح طلب:

در این شرایط چندصدایی در ایران به ضرر ما خواهد بود

آخرین وضعیت لوایح CFT و پالرمو به نقل از سخنگوی شورای نگهبان

سفیر اسبق جمهوری اسلامی ایران در 
اشاره  با  اسلامی  همکاری های  سازمان 
به سفر ماه آینده ترامپ به عربستان، 
عنوان کرد: تا آن زمان باید دو مسأله 
تقریبا حل شده باشد؛ یکی جنگ غزه و 
دیگری مذاکرات با ایران. لذا احتمالا تا 
یک ماه آینده، پیشرفت های خوبی در 

زمینه این دو موضوع حاصل شود. 
محمــد شــریعتی دهاقــان در گفت وگو با 
خبرنگار جماران، با اشاره به سفر روز گذشته 
وزیر دفاع عربستان به ایران و دیدار با رهبر 
معظم انقــلاب، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
وزیر دفاع عربســتان عضو خانواده سلطنتی 
این کشور است، جزو مهم ترین شخصیت ها 
محسوب می شود. خصوصا که در این دوره، 
وزیر دفاع عربستان برادر کوچک تر ولیعهد 
اســت و بســیار مورد اعتماد او قرار دارد. تا 
کنون سابقه نداشته که مقامی در حد وزیر 
دفاع یک کشــور خارجی، بتواند به ملاقات 
رهبری بیاید و این نشــان از عزم دو کشور 

برای تعمیق روابط دارد.
وی با بیان اینکه متأسفانه پس از پایان دولت 
خاتمی، روابط ما با عربســتان تیره وتار شد، 
افزود: نهایتا در دولت رئیسی، همان کسانی 
که مخالف روابط با عربستان بودند، تصمیم 
به همکاری با این کشور گرفتند تا تهدیداتی 
که از جانب کشورهای حاشیه خلیج فارس 
متوجه ما می شد، کاهش یابد. این یک اقدام 
عاقلانه بود، زیرا در این شــرایط تحریمی، 
ارتباط با همســایگان اهمیــت بالایی دارد 
و محور همســایگان جنوبی نیز عربســتان 
سعودی اســت. اکنون با وجود روابط خوب 
سیاسی، هنوز در سطح رسانه های عربستان 
نوعی تنش با ایران وجود دارد. باید این تنش 
نیز از بین برود یــک همکاری دلی بین دو 
طرف شــکل گیرد، نه یــک همکاری صرفا 

دیپلماتیک. 
این تحلیلگر مســائل خاورمیانه با اشاره به 
اهمیت کشورهای منطقه در دکترین دفاعی 

ایران، بیان کرد: اگر دشمنانی مانند اسرائیل 
و آمریــکا بخواهند به ما حمله کنند، باید از 
طریق آسمان کشورهای همسایه ایران انجام 
دهند و اگر این کشــورها فضــای خود را از 
دشــمنان ما دریغ کنند، حتما ما بیشتر در 
امان خواهیم بود. پیش از این نیز کشورهای 
حاشیه خلیج فارس اعلام کرده بودند که هر 
گونه حمله نظامی بــه ایران، آن ها را هم به 
خطر می اندازد و خواهــان ایجاد صلح بین 
ایران و آمریکا هستند و بر همین اساس، از 
مذاکرات بین این دو کشور استقبال کردند. 
زمانی ولیعهد عربستان تمایل به ایجاد جنگ 
در ایران داشت، اما اکنون به خاطر پیشرفت 
اقتصادی خودش هم که شده، سعی می کند 

در منطقه صلح برقرار باشد. 
شــریعتی دهاقان با بیان اینکه اکنون حمله 
نظامی به ایران بعید به نظر می رســد، ادامه 
داد: اخیرا در رسانه ها اعلام شد که اسرائیل 
طی چند روز گذشته قصد حمله به ایران را 
داشته اما با مخالفت ترامپ مواجه شده است. 
به هر حال حتی اگــر جنگی هم دربگیرد، 
فکر نمی کنم کشورهای عربی زمین و آسمان 
خود را در اختیار دشمنان ایران قرار دهند؛ 
هرچند که سیاست امری متغیر است و شاید 
تا آن زمان، عوامل دیگری باعث تغییر موضع 
این کشورها شــود. وی با اشاره به سفر ماه 
آینده ترامپ به عربستان، عنوان کرد: تا آن 
زمان باید دو مســأله تقریبا حل شده باشد؛ 
یکی جنگ غزه و دیگری مذاکرات با ایران. 
لذا احتمالا تا یک ماه آینده، پیشــرفت های 
خوبی در زمینه این دو موضوع حاصل شود. 
خصوصا که عربستان نیز هم خواهان ایجاد 
صلــح در منطقه و پایــان یافتن تنش های 
خارجی ایران اســت و هــم آتش بس پایدار 
در غزه را شرط عادی ســازی روابط خود با 
اسرائیل قرار داده است. لذا ترامپ تمایل دارد 
تا پیش از سفر ماه آینده خود به عربستان، 
هر دوی این موضوعات حل شــده باشد تا 

بتواند دست پر از عربستان برگردد.

شریعتی دهاقان مطرح کرد

الزام حل دو مساله
تا سفر ترامپ به عربستان


